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Zvláštní otisk z časopisu „Československý Háj" roč. VII. 

J. Fríč: 

#NNO výchově dobrých lesních sazenic 

M n o h o 
se v poslední době mluví a píše o „ P é č i o m a l ý 

lesní majetek". Razil jsem ioto nové heslo pro starý problém při 
sestavování programu lesnického oddělení zemědělské rady v Praze 
a ujalo se, zatím ovšem velmi theoreticky. Ale alespoň se začalo 
vůbec mluviti věcněji o potřebě zvelebení malého lesního majetku. 
Doposud bylo několik málo předpisů k tomuto účeli sestaveno, 
předpisů velmi stručných a sice „ s e s t á t n ě n í s p r á v y m a l é h o 
l e s n í h o m a j e t k u , n u c e n á v l a s t n i c k á l e s n í d r u ž s t v a a 
n e j v ý š e j e š t ě z ř í z e n í i n s t i t u c e o b v o d n í c h n e b o k r e s -
n í c h u č i t e l ů l e s n i c t v í " . Tedy převážně prostředky donuco-
vací bez předchozí výchovy a bez zřetele na možnost, účelnost a 
finanční nosnost. Historie lesních zákonů a donucovacích nařízení 
v bývalých zemích rakouských i v sousedním Německu, historie 
kongresových i jiných porad, ať již byly konány korporacemi les-
nickými, zemědělskými neb obojími, poučuje, že nucená opatření 
při malém lesním majetku buď vůbec selhala neb zdaleka nespl-
nila očekávání v ně kladená, že porady nedostaly se přes hranici 
resolueí a návrhů. 

Tuto historii bylo třeba studovat a z jejích chyb se učit. A toto 
studium přesvědčilo mne, že nelze začínat theoreticky ze shora, ný-
brž prakticky ze zdola. A po 10-leté práci v tomto oboru, kde také 
v mnohém ohledu jsem svoje původní mínění změnil a opravil, 
jsem přesvědčen, že p r v ý m s t u p n ě m a předpokladem zvelebení 
malého lesního, majetku není zatím nemožná nucená organisace 
jeho správy, vypracování technických elaborátů jeho zřízení, orga-
nisace theoretické služby poradní, nýbrž v y p ě s t ě n í a d o d á v k a 
d o s t a t e č n é h o m n o ž s t v í l e v n ý c h , p ě k n ý c h a d o b r ý c h 
l e s n í c h s a z e n i c. 

Přesvědčil jsem se během svého působení v zemědělské radě, 
že jednou z hlavních- příčin špatného stavu malých lesů jest vedle 
špatné Volby dřeviny a soustavného ochuzování lesní půdy upotře-


